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Praha, 26.2. 2008, autor: Petr Holub
Praha - Ze sedmi lékařských fakult v zemi patří pět pod Karlovu univerzitu.
Proto stojí pražští akademici v čele odporu proti reformnímu zákonu o univerzitních nemocnicích. Ten má převést fakultní
nemocnice na akciové společnosti, kde by dvě třetiny akcií držel stát a třetinu samy vysoké školy.
Mluvčí Karlovy univerzity Václav Hájek vysvětlil na dotaz Aktuálně.cz, jak dosud probíhala debata s ministerstvem
zdravotnictví:
"Ministerstvo zdravotnictví jedná se zástupci vysokých škol pouze o variantě akciové společnosti s minoritním
postavením univerzit.
Dosud nebylo ochotno připustit skutečnou diskuzi o jiné formě. Ministerstvo neakceptuje argumentaci univerzit o tom,
že mají-li propůjčit jméno univerzitní nemocnici a být spoluzodpovědny za jejich fungování, tak musí mít na jejich činnost
též reálný vliv a to primárně v oblasti vzdělávání, vědy a výzkumu.
Dalším problémem jsou velmi krátké lhůty, které ministerstvo zdravotnictví pro vyjádření k jednotlivým návrhům dává,
jakož i interpretace výsledků jednotlivých jednání. Přes všechny výzvy univerzit k dialogu stále nelze mluvit o kvalitní
komunikaci," vysvětlil mluvčí stanovisko pražské univerzity.
A: Pokud neprojde zákon, navrhuje ministr, že se fakultní nemocnice převedou na akciové společnosti ve
stoprocentním vlastnictví státu jen vládním rozhodnutím. Je to pro vás alternativa?
Považujeme za nepřijatelné, aby místo věcné diskuze o optimální podobě transformace začali představitelé ministerstva
uvádět jako možnou variantu exekutivní převod.
A: Má Karlova univerzita jiný plán pro transformaci, než jsou akciové společnosti?
Možné alternativy univerzity nabídly ve svém stanovisku z prosince 2007. Za hlavní alternativu považuje Karlova
univerzita vznik univerzitní nemocnice jakožto osoby veřejného práva "sui generis", která není založena za účelem
podnikání, přičemž forma je více méně srovnatelná s veřejnými vysokými školami a veřejnými výzkumnými institucemi.
Měly by zejména poskytovat zdravotní péči na základě standardně získávaného oprávnění a vytvářet podmínky pro
výuku, vědu a klinický výzkum, kterou by zajišťovaly ve spolupráci s příslušnou univerzitou na základě smluvně
domluvených pravidel. Karlova univerzita v úzké kooperaci s ostatními univerzitami nyní zpracovává velmi podrobné
principy této alternativy.


